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Domnule primar, dragă Dominic, 
Domnule ministru, 
Dragi colegi deputați în Parlamentul European, 
Domnilor ambasadori, 
Distinși oaspeți, 
Dragi europene și europeni, 
 
Bună ziua Timișoara. 
 
Este o plăcere să mă întorc în România și mă bucur să fiu aici în Timișoara, un oraș care a 
modelat nu numai istoria României, ci și a Europei. 
 
Săptămâna trecută am văzut Europa defilând pe străzile Timișoarei și Bucureștiului. Oameni 
cu drapele europene scandau și celebrau locul României în inima Uniunii noastre. 
 
Ieri la București am avut plăcerea de a mă întâlni cu Nicușor Dan, președintele ales, pe care l-
am felicitat pentru victoria sa în alegeri.  
 
Știu că el împărtășește convingerea că Europa nu este doar o realitate geografică. Asemenea 
oamenilor care au ieșit în stradă săptămâna trecută, și noi toți prezenți aici astăzi știm că Europa 
este o casă a valorilor comune. O alegere. O credință în libertate, demnitate, justiție. Este ceva 
ce trăim și respirăm, nu doar o moștenire. O promisiune pe care o transmitem mai departe. Un 
proiect pe care îl construim împreună în fiecare zi. 
 
Europa a fost construită de persoane care nu au acceptat statu-quo-ul, care au îndrăznit să 
creadă că un viitor mai bun este posibil. Oameni care au ales speranța și nu teama, unitatea și 
nu dezbinarea, deschiderea spre noi posibilități și nu pesimismul. 
 
Puține orașe întrupează acest spirit european așa cum o face Timișoara. Un oraș al pionierilor, 
al curajului, al speranței. Un oraș care a început revoluția din 1989. Un oraș care cunoaște 
prețul libertății și forța noilor începuturi. 
 
De aceea, mă simt profund onorată că orașul Timișoara a acordat Parlamentului European acest 
premiu pentru valorile europene. 
 
Aș dori să mulțumesc timișorenilor, și în mod deosebit primarului dumneavoastră, Dominic 
Fritz. Dragă Dominic, în 2022, nu ați fi plecat din biroul meu până nu aș fi promis că voi veni 
la Timișoara, așa că am venit. Fără această promisiune, cred că încă ați mai fi acolo. Dragi 
prieteni, vreau să vă spun că primarul dumneavoastră este un lider extraordinar, un vizionar de 
excepție și unul dintre cei mai convinși europeni din câți cunosc. Felicitări! Mulțumesc că 
aduceți Europa la nivel local. 
 
Dați-m voie, de asemenea, să salut distinsul juriu al ediției din acest an, care reflectă bogăția și 
diversitatea vieții civice, politice și culturale a României. Acest premiu vă aparține. 
 



 

 
 

Accept această distincție în numele Parlamentului European, al colegilor mei deputați și al 
tuturor celor care lucrează în fiecare zi pentru a apăra valorile care ne unesc pe noi, ca europeni. 
 
Pentru că acest premiu este mai mult decât o recunoaștere - el este o responsabilitate. El ne 
reamintește că Europa și valorile pe care le susținem nu sunt dobândite o dată pentru totdeauna. 
Ele trebuie apărate în fiecare zi. 
 
Uniunea Europeană nu este perfectă. Este și va fi întotdeauna un proiect în derulare. Însă 
călătoria noastră - de la conflict la cooperare, de la granițe care separă la poduri care unesc, de 
la șase țări la douăzeci și șapte de țări - rămâne cel mai măreț experiment politic din istoria 
modernă. 
 
Iar aici, în România, după 18 ani de la aderare, știți ce poate face Europa. Cum transformă vieți, 
cum creează oportunități, cum protejează libertatea. Ați experimentat Europa și credeți în ea. 
 
Dar această convingere nu este suficientă și de la sine înțeleasă. Prea multe persoane din Europa 
se simt încă lăsate în voia sorții, se zbat să ajungă la sfârșitul lunii cu salariul, se întreabă dacă 
vor putea avea vreodată o locuință, au plecat în căutarea unui loc de muncă și a unei vieți mai 
bune, se simt strivite de birocrație și de costuri. 
 
Din acest motiv, trebuie să ascultăm și să facem mult mai mult. 
 
Atunci când europenii au votat în luna iunie a anului trecut, ei au transmis un mesaj clar despre 
ce fel de Europă doresc. Iar mesajul acela s-a auzit din nou duminica trecută aici, în România. 
 
Oamenii cer rezultate. Ei doresc o Europă care funcționează,  care face viața mai simplă, nu 
mai grea. O Europă care este lider în a asigura locuri de muncă de calitate, perspective mai 
bune și șanse reale de a construi un viitor pretutindeni. O Europă care își apără frontierele, 
valorile, cetățenii. O Europă care îndeplinește promisiunea simbolizată de steagul ei. 
 
Ei nu cer prea mult. Și nu este imposibil de realizat. 
 
Deci, în prezent ne revine responsabilitatea de a construi această Europă mai inteligentă, mai 
puternică și mai sigură; de a demonstra că Europa poate obține rezultate, de a arăta că Europa 
poate reface legătura cu cetățenii, de a arăta că Europa nu se limitează doar la capitale. 
 
O Europă mai inteligentă este un spațiu în care inovațiile sunt înfloritoare, universitățile, 
precum cea din Timișoara, stimulează progresul. Astăzi, a avut loc o dezbatere între elevi - cine 
vine de la cea mai bună școală - și toți au fost foarte obiectivi când au spus că a lor este cea mai 
bună. Acesta este un oraș în care start-up-urile se pot dezvolta, fără să se lovească de obstacole. 
O Europă care înțelege că mai multă reglementare nu înseamnă întotdeauna o mai bună 
legiferare. O Europă care investește în tehnologii curate, fără să întoarcă spatele fermierilor și 
industriilor noastre. 
 
O Europă mai puternică este o Europă care știe că singuri suntem mici, dar împreună suntem 
puternici. În care ne angajăm să finalizăm ce am început, și anume uniunea piețelor de capital 
și aprofundarea pieței unice. O Europă care deschide calea și nu vine în urma altora - în 
domeniul IA, în cel digital și cuantic. O Europă care rămâne fermă, mai ales în vremuri atât de 
incerte. 
 



 

 
 

O Europă mai sigură este o Europă care își ia destinul în propriile mâini. Războiul Rusiei în 
Ucraina a schimbat totul. Fiecare stat membru din Europa înțelege acum că nu ne mai putem 
baza pe alții pentru securitatea noastră. Trebuie să luăm în serios această responsabilitate, dacă 
dorim să obținem o pace reală și durabilă, pornind de la principiul „nimic despre Ucraina, fără 
Ucraina”. 
 
O Europă mai sigură înseamnă, de asemenea, să abordăm cu seriozitate extinderea. Moldova 
și Ucraina trebuie să își continue calea către aderare. Iar țările din Balcanii de Vest nu pot fi 
lăsate să aștepte încă un deceniu. Lecția învățată după fiecare fază a extinderii Uniunii 
Europene, încă de la crearea ei, este că, dacă nu creștem, alții vor încerca să ne micșoreze. 
 
România a așteptat peste un deceniu să intre în spațiul Schengen. Am avut numeroase 
intervenții - uneori fiind singura care apăra această poziție - și am spus: „Amintiți-vă când luați 
decizii că România și Bulgaria nu sunt încă în spațiul Schengen și acest lucru este nedrept.” A 
durat foarte mult, dar ați reușit. Ați reușit. În sfârșit, prea târziu, dar ați reușit. În Parlamentul 
European - la modul general, în toate grupurile politice - am avut o poziție comună: „Trebuie 
să repetăm acest lucru în fiecare săptămână, în fiecare lună, cu orice ocazie.” Căci știam, în 
calitate de reprezentanți aleși în mod direct, că, dacă noi nu făceam acest lucru, alții s-ar fi putut 
să nu îl facă. Ne-am asumat această responsabilitate extrem de serios. Și ne asumăm deopotrivă 
responsabilitatea pentru aderarea Ucrainei și Moldovei. 
 
Și aici doresc să mulțumesc poporului român pentru ajutorul dat ucrainenilor și moldovenilor 
care trăiesc sub amenințarea constantă a Rusiei. Înțelegeți mai bine decât oricine de ce este 
important acest lucru pentru noi toți. 
 
Europa a fost construită de la începuturile ei de oameni care au crezut că ziua de mâine poate 
fi mai bună decât cea de azi. Și știu că această credință este încă vie în fiecare tânăr care își 
caută primul loc de muncă, în fiecare antreprenor care are o idee nouă și lansează un proiect de 
afaceri, în fiecare familie și în părinții care speră că copiii lor vor trăi mai bine.  
 
Misiunea noastră colectivă este să transpunem această credință în fapte. Să arătăm că Europa 
funcționează încă, că ascultă și oferă rezultate concrete. Acesta este motivul pentru care mă 
aflu astăzi în Timișoara. 
 
Prin acest premiu, noi cei din Parlamentul European ne reînnoim promisiunea  
să apărăm valorile care ne-au adus împreună,  
să luptăm pentru viitorul pe care îl meritați dumneavoastră și copiii dumneavoastră, 
să construim o Europă care nu doar rezistă, ci este o sursă de inspirație. 
 
Timișoara, îți mulțumesc pentru această onoare. 
 
 
 


